

ဒေါက်တာစိန်မောင်(ဥက္ကဋ္ဌ၊ပထမပုဂ္ဂလိကဘဏ်လီမိတက်)

ဦးရဲမင်းအောင်(ဒုဥက္ကဋ္ဌ၊ကုန်သည်စက်မှုအသင်းချုပ်)

မြန်မာနိုင်ငံမှာရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းရှိတယ်နော်။အဲ့ဒီမှာလိုငွေကအများကြီးပြနေတယ်။ဒီအပြင်ငွေကြေး
ကားဖောင်း ပွမှုကလည်းအများကြီးမြင့်နေတယ်။အဲဒီတော့ ပဂတိအခြေ
ပဂတိအခြေအနေကိုမပြင်နိုင်ရင် ဘဏ်တိုးနှုန်းလျှော့ချ ဖို့ဆိုတာက ခက်တယ် ဒေါက်တာစိန်မောင်

ဘဏ်တိုးနှုန်းကိုလျှော့ချဖို့ဆိုတာထက် ကျွန်တော်ကတော့ ကျွန်တော်တို့တိုင်းပြည်ရဲ့ ဘဏ္ဍာရေးနှင့်
ဘဏ္ဍာရေးနှင့်ငွေရေး ကြေးရေးကဏ္ဍကို အရင်ဆုံးဖွံ့ဖြိုးအောင်လုပ်စေချင်ပါတယ်။ဘဏ်တိုးနှုန်းက
ချေးငွေအပေါ်ပေးရတဲ့ ၁၃ရာခိုင်နှုန်းဟာ မြို့ပေ
မြို့ပေါ်မှာရှိတဲ့လုပ်ငန်းရှင်တွေအတွက်များတယ်ဆိုပေမယ့် ကျေးလက်မှာရှိတဲ့ တောင်သူတွေ
တောင်သူတွေအတွက်က မက်စရာဖြစ်နေတယ် ဦးရဲမင်းအောင်

ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းဆိုတာဟာ သီအိုရီအရ အချိန်ကာလတစ်ခုအတွင်းမှာ ဈေးနှု
ဈေးနှုန်းကြီးမြင့်တာပေါ့ နော်။ဥပမာ ကျွန်တော
ကျွန်တော်တို့တိုင်းပြည်မှာ ကန်စွန်းရွက်တစ်စည်းကို ၁၀၀ကျပ်နဲ့ရောင်းတယ်။ ငွေဖောင်းပွ မှုနှုန်းက ၁
မှုနှုန်းက ၁၀ရာခိုင်နှုန်းရှိတယ်ဆိုရင် ကန်စွန်းရွက်တန်ဖိုးက ၁၀ရာခိုင်နှုန်း တက်မသွားဘူး။ တက်လို့ရိ
တက်လို့ရိ ရင် ကန်စွန်းရွက်တစ်စည်း ၁၀၀ကျပ်ကနေ ၂၀၀ ကျပ်တက်သွားတယ်။ တနည်းအားဖြင့်
“ဆ” နဲ့ မြင့်တက်သွားတယ် ဦးရဲမင်းအောင်

ဘဏ်တိုးနှုန်းအပေါ် အခွန်ကောက်မယ်ဆိုရင်ပိုဆိုးမှာပေါ့။ဘယ်သူကလာစုတော့မလဲ။အခွန်ကောက်
ကာက် ရင် ၈ကျပ်မှ မရရင်ဘယ်သူက လာမှာလဲ။ အပြင်မှာလုပ်စားရင်
အများကြီးရမယ်။အဲတော့နိုင်ငံတော် အပိုင်းကလည်း ပြင်ရမှာ
ပြင်ရမှာအများကြီး။စီးပွားရေးပေါ်လစီ၊ ငွေရေးကြေးရေးမူဝါဒ၊ အဲတာတွေကို မပြုပြင် နိုင်ဘဲနဲ့အ
နိုင်ဘဲနဲ့အတိုးလျှော့မယ်ဆိုရင် လာတဲ့သူရှိပါအုန်းမလား ဒေါက်တာစိန်မောင်

ဝင်ငွေခွန်ဆိုတာက မြတ်မှဘဲ အခွန်ဆောင်ရမှာ။ ဘဏ်မှာအပ်ထားတဲ့ deposit ဆိုတာက လှည့်ပတ် သုံးစွဲတဲ့ငွေလေ။ အဲတော့ ဘဏ်မှာအပ်ထားတဲ့ငွေက အမြတ်လဲ ဟုတ်ချ ဟုတ်ချင်မှဟုတ်မယ်။ သူလုပ်ငန်း အ အတွက် လှည့်ပတ်သုံးစွဲတဲ့ငွေဖြစ်လို့ ဒီဘဏ်မှာအပ်တဲ့ငွေကို အခွန်ကောက်မယ်ဆိုတာဟာ ဥပဒေနဲ့ ဥပဒေနဲ့ မညီပါဘူး ဦးရဲမင်းအောင်

အခုအစိုးရသက်တမ်း တ တစ်နှစ်ရှိသွားပြီ။ မြန်မာ့လယ်ယာဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်ကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲဖို့ဆိုရင် စိုက်ပျိုးရေး စိုက်ပျိုးရေးဝန်ကြီးဌာနအောက်ကနေ စီမံခန့်ခွဲမှုဝန်ကြီးအောက်ကို ရွှေ ရွှေ့လိုက်တာဘဲတွေ့ရတယ်။ ဒီလိုရွှေ့လိုက်ရုံနဲ့ ဒါကပြောင်းလဲမှုမဟုတ်သေးဘူး။ ကျွန်တော ကျွန်တော်တို့တွေ့ချင်တာက နိုင်ငံပိုင်ဘဏ် တွေနဲ့ သူဌေးတွေပိုင်တဲ့ ပုဂ္ဂလိကပိုင်ဘဏ်တွေက Going Public နဲ့ Going Listed သွားဖို့လည်း လိုပါသေးတယ် ဦးရဲမင်းအောင်

တချို့ကထင်တာ အာမခံရှိရင် ချေးငွေရမယ်လို့ထင်တာ။ အမှန်တကယ်တော့ အာမခံ အာမခံတစ်ခုတည်းနဲ့ ချေးငွေမရနိုင်ဘူး။ လုပ်င လုပ်ငန်းရှိရပါမယ်။ အဲ့လုပ်ငန်းဟာ ဝင်ငွေတစ်ခုကို အာမခံရမယ်။ ပြီးတော့ အတိုး အတိုး ပေးနိုင်ဖို့ကိုလဲ အာမခံရမယ်။ ချေး ချေးငွေပြန်ဆပ်နိုင်ဖို့အတွက်လည်း အာမခံရှိရမယ်။ နိုင်ငံခြားဘ နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေ လည်း အဲ့ဒီလိုပါဘဲ ဦးရဲမင်းအောင်

ဘဏ်လုပ်တယ်ဆိုတာက ငွေချေးဖို့ဘဲ။ သူတို့ဖက်က ပြည့်စုံမှုမရှိဘူးဖြစ်နေတယ်။ အပေါင်မ အပေါင်မထားဘဲနဲ့ ပေးတဲ့စနစ်ရှိတယ်။ ကျွန်တော်က စာရင်းတောင်းတယ်။ ခင်ဗျားရဲ့ အရုံးအြ အရုံးအမြတ်စာရင်းပေးပါ။ လက်ကျန်ငွေစာရင်းပေးပါ။ ဒါပေမယ့် မပေးနိုင်ကြဘူး။ စာရင်းလဲမှ စာရင်းလဲမှန်မှန်ကန်ကန်မထားကြဘူး ဒေါက်တာစိန်မောင်

ဦးတင့်လွင် (ဥက္ကဋ္ဌ၊ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ပြည်သူ့ငွေစာရင်းကော်မတီ) (((
နိုင်ငံတကာဘဏ် တွေ့ရဲ့အတိုးနှုန်းနဲ့ ကျွန်
ကျွန်တော်တို့ဘဏ်တွေ့ရဲ့အတိုးနှုန်း တအားကွာနေတာကိုထောက်ပြကြတာ မှန်ပါတ
မှန်ပါတယ်။ဒါပေမယ့် တဖက်မှာလည်း ကျွန်တော်တို့ရဲ့ source of deposit
ကလည်းတော်တော် လေးကွာတယ်။ဘာလို့လဲဆိုတော့ နိုင်ငံတကာမှာ payment
ကဘဏ်ကိုမဖြတ်ဘဲနဲ့မရပါဘူး။ ကျွန်တော်တို့ဆီမှာက ၉၀
၉၀ရာခိုင်နှုန်းလောက်က ငွေသားနဲ့သွားနေတာ။ဒီထက်တောင် များနိုင်
များနိုင် ပါသေးတယ်။အဲတော့ ပြဿနာက ဘဏ်က
ဘဏ်က အလိုအလျောက်ငွေမရပါဘူး။ ဘဏ်တွေကို ငွေရောက်အောင် payment system
ကိုပြင်ရပါမယ်)))

ဦးခိုင်ထွေး (director, Myanmar Farmer Choice Co.,Ltd) (((
ဘဏ်လုပ်ငန်းက သီးခြားခွဲထက် တဲ့လုပ်ငန်းမဟုတ်ဘဲနဲ့ ပြည်သူလူထုဆီ တိုး
တိုးတိုးပြီးသွားတဲ့လုပ်ငန်းဖြစ်စေချင်ပါတယ်။ဒီကနေ့ဘဏ် လုပ်ငန်းတွေဟာ အများပြ
အများပြည်သူနဲ့ဝေးကွာနေတဲ့လုပ်ငန်းမျိုးဖြစ်နေပါတယ်။ငွေရေးကြေးရေးလည် ပတ်နေတဲ့သူတွေ က
သူတွေ ကုန်သွယ်မှုပိုင်းဆိုင်ရာဆောင်ရွက်နေတဲ့သူတွေ အစိုးရလုပ်ငန်းတွေနဲ့တိုက်ရိုက် ဆောင်ရွက်နေ
ဆောင်ရွက်နေတဲ့သူတွေ ဒီလိုလူတန်းစားတချို့အတွက်သာ ဘဏ်တွေဟာ ဆက်သွ
ဆက်သွယ်တဲ့နေရာ ဖြစ်နေပါတယ်။ နောက်တချက်က ဘဏ်က
ဘဏ်က ငါတို့ ဝန်ဆောင်မှုပေးရမှာပါလားဆိုတဲ့ အသိဟာ တက
တကယ်တမ်းအခုအချိန်ထိ မပြောင်းလဲသေးပါဘူး)))

နိုင်ငံတော်ဘဏ်တွေကကြီးနီစနစ်အတိုင်း အစိုးရဌာနကိုသွားတယ်။ ကျွန်တော
ကျွန်တော်တို့ကျတော့ မူအရ နိုင်ငံတော်ဘဏ်အတိုင်း မူဝါဒအရ ဖွင့်ရတယ်
ဖွင့်ရတယ်။ဖွင့်တိုင်းဖွင့်တိုင်း အမြတ်ရတာနည်းတယ်။ကိုယ့် အမြတ်မကျသွားအောင်ထိန်းနေရတယ်။
န်းနေရတယ်။ ယှဉ်ပြိုင်မှုကြတော့ ပြင်းထန်လာတယ် ဒေါက်တာစိန်မောင်

ဒေသတွင်းနိုင်ငံတွေကိုပြန်ကြည့်မယ်ဆိုရင် ပုဂ္ဂလိကဘ
ပုဂ္ဂလိကဘဏ်တွေဆိုတာ မရှိသလောက်သဘဲ။ ဒါပေမယ့် ကျွန်တော်တို့ဆီမှာတော့ ပုဂ္ဂလိက

ပုဂ္ဂလိကဘဏ်တွေ မိသားစုပိုင်ဘဏ်တွေ အများကြီးဘဲ။ အဲ့တော့ ဒီဘဏ်တွေကလည်း တချိန်ကျရင် အများပိုင်ဘဏ်တွေအဖြစ် ပြောင်းလဲရမယ်။ နောက်တ နောက်တ ချက်ကလဲ ဘဏ်အတိုးနှုန်းတွေလျော့ချဖို့ရည်ရွယ်တဲ့နေရာမှာ အရေးကြီးဆုံးက ဘဏ်စနစ် ဘဏ်စနစ်ကိုပြည်သူများများက မသိတာလဲရှိတယ်။ သိ သိပြီးတော့ မယုံသေးလို့ မသုံးသေးတာလဲရှိတယ် ဦးရဲမင်းအောင်

လုပ်ငန်းရှင်တွေက ချေးငွေကို ကာလတိုကာလရှည် လိုချင်ကြတယ်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ အဲ့လိုရမှဘဲ ရမှဘဲ သူတို့စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေကိုပြင်ဆင်လို့ရမယ်။ ဘယ်စီးပွားရေးဘဲလုပ်လုပ် ၃နှစ် ၄ နှစ်နဲ့ ၅ နှစ်နဲ့ အကျိုးအမြတ်ရတာ တော်တော်ခက်တယ်။ ၅နှစ် ၁၀နှစ်လောက်မှ အကျိုးအမြတ် အကျိုးအမြတ်က သေချာတာဖြစ် တယ်။ ပြည်တွင်းကချေးပေးနေတဲ့ဘဏ်တွေက သက်တမ်း သက်တမ်းတော့တိုးပေးတယ်ဆိုပေမယ့် ကာလတိုဘဲ ဖြစ်နေတယ်။ အဲ့တော့ ကာလရှည် ကာလရှည်ချေးပေးနိုင်ဖို့က ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်တွေရှိဖို့လိုတယ်။ ဒီအတွက် အစိုးရ ကဖော်ဆောင် ကဖော်ဆောင်ပေးရမယ် ဦးရဲမင်းအောင်

ဦးခင်မောင်သန်း(ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြန်မာနိုင်ငံအိမ်ခြံမြေဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း) (((စီးပွားရေးလုပ် စီးပွားရေးလုပ် ငန်းရှင်တွေကတော့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေအောင်မြင်ဖို့ဆိုတာဟာ အရင်းအနှီးရ အရင်းအနှီးရဖို့ ချေးငွေရဖို့။ ထိုင်း နိုင်ငံနဲ့စင်ကာပူနိုင်ငံတွေရဲ့ ချေးငွေက ၃ရာခိုင်နှုန်းအောက်ဘဲ ၃ရာခိုင်နှုန်းအောက်ဘဲရှိတယ်။ ကျွန်တော်တို့မြန်မာနိုင်ငံက ၁၃ရာခိုင် ၁၃ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်နေတယ်။ ပြီးတော့ ဒီကနေ့ကြိုတွေ့နေရတဲ့ အတိုးနှုန်း အတိုးနှုန်းကို လျော့ပေးနိုင်တယ် လျော့ လျော့ မပေးနိုင်ဘူးဆိုတဲ့အဖြေဟာ ဒီလေ့ကားထစ်မှာဘဲ ကျွန် ကျွန်တော်တို့ဟာပြုတ်ပြုတ်ကျသွားပြီးတော့ အချိန် အချိန်တွေဆွဲနေမယ်ဆိုရင် ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးမှာ လက်တွေ့မပါတဲ့ အကောင် အထ အကောင် အထည်ဖော်နေသလိုဖြစ်နေတယ်)))

ကျွန်တော်တို့ကလည်း စေတနာရှိတယ်။ ပြည်သူ ပြည်သူလူထုကို အ အလုပ်အကျွေးပြုချင်လို့ ပြ ပြည်သူ့ပိုက်ဆံနဲ့ အ

အများပိုင်ထောင်တာ။ သို့သော်လည်း လက်တွေ့မှာ အခက်အခဲက နိုင်ငံတော်ရဲ့စီးပွားရေးနဲ့ ငွေရေး
နဲ့ ငွေရေးကြေးရေးနော်။လုပ်ငန်းရှင်တွေကို ကျွန်တော်က ကာလရှည်၊ ကာလလတ်၊ အ
ကာလလတ်၊ အကုန်ချေးချင်တယ်။ဘဏ်တွေမှာလာထားတဲ့ဟာတွေက စာရင်းရှင် အချို့
အချိန်မရွေးထုတ်
သွားနိုင်တယ်။ထုတ်သွားရင် ဘဏ်ပျက်ပြီ။အဲဒါကအတားအဆီးဖြစ်နေတယ်။ဒါကြောင့် Myanmar
Development Bank
ထောင်ပါ။အစိုးရလည်းထည့်၊လုပ်ငန်းရှင်ကလည်းထည့်၊ဘဏ်တွေကလည်း ထည့်။အဲလိုမျိုးထောင်လို
ပြီးထောင်လိုက်ရင် သက်သာတဲ့နှုန်းနဲ့ချေးနိုင်တယ် ဒေါက်တာစိန်မောင်

ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်လုပ်ငန်း မဖွံ့ဖြိုးသေးသမျှ အခြေခံအဆောက်အအုံ လှုပ်စစ် လယ်ယာကဏ္ဍ
လယ်ယာကဏ္ဍ ဒါတွေဟာဖွံ့ဖြိုးလာဖို့မဖြစ်နိုင်ဘူး။ပြည်တွင်းမှာလက်ရှိဖွင့်ထားတဲ့ဘဏ်တွေဟာ
commercial bank တွေဘဲဖြစ်ကြတယ်။ဒီဘဏ်တွေဟာ ကာလ
ကာလတိုဘဲလက်ခံတဲ့အတွက်ကြောင့် ကာလတိုရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနဲ့ ကာလတိုဝန်ဆော
ကာလတိုဝန်ဆောင်မှုဘဲပေးနိုင်ပါတယ်။ရေရှည် ကာလလတ်၊ကာလရှည်သွားဖို့ဆိုရင် ကျွန်
ကျွန်တော်တို့ က ဖွ
ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်တွေလိုပါတယ်။လက်ရှိမြန်မာနိုင်ငံမှာ ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်က မြန်မာ့လယ်ယာဖွံ့ဖြိုးရေး ဘ
ဖွံ့ဖြိုးရေး ဘဏ်တစ်ခုဘဲရှိသေးတယ်။သူ့ကို ကျွန်တော်တို့က ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်အဖြစ် ပီပီပြင်ပြ
ပီပီပြင်ပြင်လုပ်မယ်ဆိုရင် ဒီဟာကြီးကဖွံ့ဖြိုးလာမယ် ဦးရဲမင်းအောင်

အစိုးရကနေ G to G ချေးတဲ့ဟာ ပေါပေါလောလောနဲ့ရရင် ကျွန်
ကျွန်တော်တို့ဘဏ်တွေ ကိုလည်း ပေါပေါ
ပေါပေါလောလောနဲ့ချေးပေး။ကျွန်တော်တို့ကလည်း အတိုးနှု အတိုးနှုန်းသက်သက်သာသာနဲ့ပြန်ချေးပ
ပေးမယ်။ ဒါပေမယ့် လက်တွေ့မှာက ဟိုဖက်ကလည်း ပြန်ဆပ်နိုင်မလားကြည့်မှာရှိတယ်။ ကျွန်တော်တို့
ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံ တော်က ချေးထားတဲ့ပိုက်ဆံအကြွေးဟာ ဒီကနေ့ အမေရိကန်ဒေါ်လာ အနည်းဆုံး ၁
အနည်းဆုံး ၁၀ ဘီလီယံရှိ တယ် ဒေါက်တာစိန်မောင်

အဆုံးသတ်

